
  / שלום רוזנברג כי תצא פרשת

 על הגבורה 

 

לְחָמָה עַל אֹיְבֶיךָ" )דברים כא, י(, היא חלק של מעין   י תֵצֵא לַמִּ תחילתה של הפרשה: "כִּ

קובץ דיני מלחמה, המגיע לשיאו בדרישה הקשה: "וְהָיָה מַחֲנֶיךָ קָדוֹשׁ" )כג, טו(. ל'שמע 

ג(: "שְׁמַע -לעם היוצא למלחמה )כ, אישראל' הקלאסי, מתווסף 'שמע ישראל' אחר הפונה 

לְחָמָה עַל אֹיְבֵיכֶם אַל יֵרַךְ לְבַבְכֶם אַל ים הַיּוֹם לַמִּ שְרָאֵל אַתֶם קְרֵבִּ ירְאוּ וְאַל תַחְפְזוּ וְאַל  יִּ תִּ

פְנֵיהֶם... " בספר דברים חשים אנו את המלחמה המתקרבת. תחילתו של הספר,   תַעַרְצוּ מִּ

המרגלים, והחשש והפחד שהתפרצו אז: "אַחֵינוּ הֵמַסּוּ אֶת לְבָבֵנוּ בטראומה של פרשת 

מֶנּוּ" )א, כח ל(, וכבר לימד אותנו ר' אברהם אבן עזרא, ובעקבותיו  -לֵאמֹר עַם גָדוֹל וָרָם מִּ

הרמב"ם, שעונש ארבעים שנות הנדודים במדבר לא היה שרירותי. דור העבדים  

להיכנס לארץ הייעוד. חייב היה לקום דור חדש, שגדל המשוחררים רך הלבב, לא יכול היה 

במדבר על ברכי החופש והגבורה, והוא יילחם את מלחמות ישראל. לאותו דור קורא לנו  

ספר דברים להיכנס להיסטוריה ולא לפחד ולא לירא מהסכנות ומהאתגרים הגדולים  

 העומדים בפניו. אנו מצווים על הגבורה!

 

 העיוור, המטורף והגיבור 

מהי גבורה? ישעיהו לייבוביץ' ז"ל כתב מסה  המבטאת את הרהוריו בנושא )לקסיקון 

(. ליבוביץ' סובר שיש פסול במושג הגבורה הרגיל. 67-62התרבות היהודית בזמננו, עמ' 

ס.ס., "האם לא היו אלה גיבורי -נוסעי הצלב, הקוזאקים הפרוגרומיסטים ואף אנשי ה

נו לחזור לאידיאל הגבורה של איש האמונה: "איזהו מלחמה?" הגבורה אינה ערך. עלי

יר":   לֹּכֵד עִּ בּוֹר וּמֹשֵׁל בְּרוּחוֹ מִּ גִּ ם מִּ גיבור הכובש את יצרו", כדברי הכתוב: "טוֹב אֶרֶךְ אַפַיִּ

)משלי טז, לב(. גיבור הוא האדם המסוגל לשלוט על השאיפות האגואיסטיות שבתוכו: 

כים עם כל דבריו של ליבוביץ', נהיה חייבים  התאווה, הקנאה, הכבוד. אף אם לא נס

לקבוע שלכאורה הגבורה היא מושג ניטרלי מבחינה ערכית. היו גיבורים צדיקים ורשעים,  

 טהורים וגם טמאים.  

התרבות האנושית רוויה פולחן ה'גיבור' והכוח, למן המיתולוגיה ועד לטלביזיה, למן 

מן. האלים, קל וחומר האֵלות, אוהבים את נמרוד גיבור הציד )בראשית י, ט( ועד לסופר

הגיבורים והחזקים, וכמובן את היפים. הגיבורים עצמם, הם היצורים הקרובים ביותר אל 

האלים עלי אדמות. בניגוד לדברים אלה עלינו להבין את הפסוקים הקלאסיים שבתהילים 

גְבוּרַת הַסּוּס יֶחְפָץ, לאֹ בְשׁוֹקֵי הָאִּ -)קמז י רְצֶה. רוֹצֶה ה' אֶת יְרֵאָיו יא(: "לאֹ בִּ אֶת   - -ישׁ יִּ

ים לְחַסְדּוֹ". לכאורה, מלמדים אותנו הפסוקים שוב את שלילת הגבורה.   הַמְיַחֲלִּ



האם שוללת היהדות את הגבורה כערך? כן ולא. וזאת בגלל שמילה זאת מטעה.  יש  

את כוחו לוחמים חזקים ומנצחים, ולמרות הם זאת אינם גיבורים.  הלוחם המפעיל 

העדיף כנגד חלשים אינו ראוי לתואר גיבור. מעצמה המכניעה ב"חמקנים" מדינה חלשה  

הוכיחה כוח ועוצמה, אולי ערמה וטקטיקות מתוחכמות, לא גבורה. אולם, בכך לא די. אנו 

יכולים להצביע על שני סוגי לוחמים נוספים המחרפים את נפשם למות, ועדיין אינם 

הסהרורי ההולך על פי התהום מבלי להרגיש את הסכנה שבמעשיו. גיבורים. הראשון הוא 

המתעלם מן הסכנות, מדלג עליהן, מפני שהוא נלחם בטירוף נפש. הטרוריסט   -השני 

שֶקֶר ואולי לפעמים אף מסומם. הוא מטורף  המתאבד אינו גיבור. המתאבד שיכור מִּ

הוא רואה לפניו  משנאה היונקת מהשקר על מה שמתרחש עכשיו, כשבמקום בני אדם

שטנים שעליו להרוג. העיוור והמטורף, אינם עדיין גיבורים. גיבור הוא האדם שמודע 

למציאות האמיתית, למצבו ולסכנה שלפניו, ולמרות זאת מחרף נפשו למות. דווקא על ידי 

כך הוא מוכיח כי לא רק בכוח יגבר איש. מתקיים כאן, לדעתי, פרדוקס מופלא. רק מי  

 ן את המציאות כפי שהיא, הוא גיבור.  שמפחד ומבי

עתה יכולים אנו לחזור אל דברי חז"ל מפרספקטיבה שונה. אמנם כן, הגבורה היא 

התגברות האדם על השאיפות האגואיסטיות שלו: הקנאה, הכבוד והתאווה. אך יש יצרים 

את נוספים: 'יצר' הפחד המאיים עלינו והעלול לשתק אותנו, ו'יצר' ההרפתקנות המביא 

האדם להמר על חייו הימורים אבסורדיים ומיותרים. במבואו לפרקי אבות, דן הרמב"ם 

על הגבורה כשביל הזהב, כמידה ממוצעת, "והגבורה ממוצעת בין המסירה לסכנות" 

דהיינו ההרפתקנות "ובין רוך הלבב", דהיינו הפחד. והרמב"ם מוסיף "והרבה פעמים יטעו 

לסכנות מעלה, ויקראו המוסרים עצמם לסכנה 'גיבורים'   בני אדם... כמו שיחשבו המסירה

וכשיראו מי שהוא... שמוסר עצמו לסכנות ומוסר עצמו למיתה בכוונה, ופעמים יינצל  

במקרה, יחשבוהו בזה ויאמרו עליו שהוא גיבור". גבורה יהודית, איננה הגבורה המחפשת 

דו ברולטה שלו.  את הסכנה, הקוראת למלאך המוות כדי להתגרות בו ולשחק כנג

ההתגברות על פיתויים אלה, כבישת היצר הרע הזה של ההרפתקנות, גם היא גבורה  

 יהודית.

אכן, בנוסף למלחמה החיצונית, נלחמים אנו במלחמה המתקיימת בעולמנו הפנימי, 

היא מלחמת היצר. המקרא וחז"ל לימדו אותנו  שכשלון במלחמת היצר, המלחמה שבתוך 

סכנת כשלון במלחמה שמחוץ לאדם. כנגד סכנות אלו יש להפעיל את   האדם, פירושו גם

שווי המשקל הנפשי. ללא ספק, ההיסטוריה הישראלית שילמה מחיר טרגי על התבוסה  

במלחמה היצר, ועל אבדן הכוח לראות את הסכנות, ולא להשתכר מיין ה"כוחי ועוצם 

יותר מכל גיבור אחר מבטא  ידי". גם השמירה על עשרת הדברות לא הייתה מזיקה, שהרי 

דמותו של שמשון אמת קשה זאת. האינטואיציה העממית מקשרת בין 'גבורה' ל'גבר'. זאת 

גבריות הגנרלים שפעמים רבות במקום לקדם את פני האויב כבשה נשים. והנה שמשון, 

הגיבור שלא יכלו לו אויביו, נופל דווקא בידי אישה. הקטסטרופה ששמשון לא מנע, הייתה  

ייבת לבוא לידי תיקון בדמם של חיילים רבים שהקריבו את חייהם כדי לשמור על העם  ח

 והמדינה.



 גבורת הדורות

כרכים  -בתשעה באב האחרון קראתי ב'ספר הדמעות' של שמעון ברנפלד, אנתולוגיה רבת

יהודיות במשך הדורות.  -של קינות וכרוניקות עבריות המתארות את הרדיפות האנטי

תיו מספר ברנפלד )כרך ג' עמ' ריג( שדוד קויפמן, אחד מחכמי ישראל באחד ממבואו

שבמערב אירופה, "שהחקירה לא טמטמה את לבם ולא הפריחה את נשמתם היהודית",  

דיבר על הקדושים שבדורות השונים כ'גיבורים'. לגלג עליו משה שטיינשניידר הביבליוגרף 

פלד לא נבהל מהלגלוג. אמנם כן, הם הגדול, "חובשי בית המדרש... גיבורים היו?" ברנ

פחדו מכל עלה נדף, אך: "זקנים וחלשים, נשים רכות וענוגות, ילדים וילדות, כולם היו  

לגיבורים... ובאומץ רוח נפלא מסרו את עצמם להריגה וגם סבלו יסורים נוראים, כדי שלא  

על כל לעשות את אמונתם ואת אמיתתם פלסתר. עולים גיבורים אלה ברוח גבורתם 

הגיבורים אנשי השם, שבהם מתפארים כל עם ועם". כשקוראים את תיאורי הזוועות 

שקשה להעלותן על הדעת, את הפשטת העור מחיים, ואת ההתעללות בבני אדם חיים 

כאילו היו הם בהמות אחר שחיטה, מבינים אנו גבורה מה היא. העמים הגיבורים נכנעו 

סלמים. היהודים החלשים לא נכנעו, ומתוך כך  לדתות שכבשו אותם. הפכו נוצרים ומו

 לימדו אותנו גבורה מהי. 


